

POWIATOWY URZĄD PRACY W ŁOBZIE

Od dnia 01.06.2025 r. weszły w życie dwie nowe ustawy:

- Ustawa z dnia 20 marca 2025 r. o rynku pracy i służbach zatrudnienia (Dz. U z 2025 r. poz. 620)
- Ustawa z dnia 20 marca 2025 r. o warunkach dopuszczalności powierzenia pracy cudzoziemcom na terenie Rzeczypospolitej Polskiej (Dz. U. z 2025 r. poz. 621)

Najważniejsze wybrane zmiany dla osób bezrobotnych i poszukujących pracy:

Rejestracja:

- rejestracja na wniosek w urzędzie, właściwym dla **miejsca zamieszkania**
- status osoby bezrobotnej przyznawany jest na okres 3 lat. Ponowne nabycie statusu będzie możliwe po upływie 90 dni od jego utraty
- rejestracja jako bezrobotny wyłącza możliwość rejestracji jako poszukujący pracy
- nowelizacja ustawy zakłada możliwość pozostawania niezdolnym do pracy w skutek choroby lub przebywania w zakładzie leczenia odwykowego przez nieprzerwalny okres **180 dni**, a nie jak do tej pory **90 dni**

Okres pobierania zasiłku dla bezrobotnych:

- **180 dni** albo
- **365 dni** dla bezrobotnych:
 - ✓ niepełnosprawnych
 - ✓ będących członkami rodzin wielodzietnych posiadających Kartę Dużej Rodziny
 - ✓ powyżej 50 roku życia oraz posiadających jednocześnie co najmniej łącznie 20-letni staż pracy
 - ✓ którzy mają na utrzymaniu co najmniej jedno dziecko w wieku do 18 roku życia, a w przypadku dziecka niepełnosprawnego do 24 roku życia, jeżeli kontynuuje naukę w szkole lub uczelni i legitymuje się orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności, a małżonek bezrobotnego jest także bezrobotny i utracił prawo do zasiłku z powodu upływu okresu jego pobierania po dniu nabycia prawa do zasiłku przez tego bezrobotnego
 - ✓ samotnie wychowujących co najmniej jedno dziecko w wieku do 18 roku życia, a w przypadku dziecka niepełnosprawnego do 24 roku życia, jeżeli kontynuuje naukę w szkole lub uczelni i legitymuje się orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności.

Wysokość zasiłku:

- ✓ 100% (udokumentowany staż pracy do 20 lat) przez pierwsze 90 dni w kwocie **1 721,90 zł**, przez kolejne **1 352,20 zł**
- ✓ 120% (udokumentowany staż pracy co najmniej 20 lat) przez pierwsze 90 dni w kwocie **2 066,30 zł**, przez kolejne **1 622,70 zł**

Dodatek aktywizacyjny:

Według nowych przepisów dodatek aktywizacyjny przysługuje także bezrobotnemu posiadającemu prawo do zasiłku, jeżeli z własnej inicjatywy podjął działalność gospodarczą zgodnie z warunkami dopuszczalności pomocy de minimis.

Zgodnie z art. 237 ww. ustawy, świadczenia przyznane od 1 czerwca 2025 r. (zasiłki albo dodatki aktywizacyjne) wypłacane będą wyłącznie na rachunek płatniczy (konto bankowe).

Pośrednictwo pracy:

Kontakt z doradcą ds. zatrudnienia będzie można zrealizować za pośrednictwem:

- wizyty osobistej w siedzibie Urzędu przy ul. Niepodległości 13
- drogą korespondencji elektronicznej na adres e-mail: posrednictwo@puplobez.pl
- a także w kontakcie telefonicznym pod numerami telefonów: 91 397 40 88, 91 397 42 44

WAŻNE!!!

Aby pozostać w rejestrze osób bezrobotnych i poszukujących pracy należy utrzymywać kontakt z pracownikiem Urzędu co najmniej **raz na 90 dni.**

Staż:

- stypendium stażowe wzrasta do 160% zasiłku tj. **kwota 2 755,04 zł**
- za okres udokumentowanej niezdolności do pracy (zwolnienie lekarskie) przysługuje 50% stypendium

Szkolenia:

- będą dostępne również dla osób **poszukujących pracy**
- nowa forma bon na kształcenie ustawiczne

Krajowy Fundusz Szkoleniowy:

- rozszerzono dostęp dla osób fizycznych prowadzących działalność gospodarczą, dla osób świadczących usługi na podstawie umów cywilnoprawnych
- wniosek może być złożony **wyłącznie** w formie elektronicznej
- zmianie uległa wysokość dofinansowania przypadająca na 1 uczestnika w roku kalendarzowym :
 - ✓ do 90 % kosztów w przypadku mikroprzedsiębiorców
 - ✓ do 70 % kosztów w przypadku pozostałych przedsiębiorców
- realizatorzy usług kształcenia ustawicznego muszą posiadać wpis do Bazy Usług Rozwojowych

WAŻNE!!!

**Zmiany dotyczące Krajowego Funduszu Szkoleniowego
wprowadzone nową ustawą wchodzi w życie
od dnia **01.01.2026 r.****

Bon na zasiedlenie (forma ta będzie realizowana w ramach możliwości finansowych Urzędu):

- brak ograniczenia wiekowego
- okres umowy o bon i okres pozostawania w zatrudnieniu liczony w dniach (240 dni trwania umowy z PUP oraz 180 dni wymaganego pozostawania w zatrudnieniu)
- dopuszczalne podjęcie pracy w służbach mundurowych
- niewymagane podleganie ubezpieczeniom społecznym po podjęciu pracy

Jednorazowe środki na podjęcie działalności gospodarczej:

- jeżeli podmiot stanie się VATowcem w trakcie trwania umowy - musi zwrócić VAT na konto PUP w terminie nie dłuższym niż 90 dni od momentu złożenia pierwszej deklaracji podatkowej, w której kwota tego podatku mogła być wskazana do odliczenia. Naliczane odsetki za zwłokę.

Zwrot kosztów przejazdu:

- możliwość zwrotu przysługuje dla osoby bezrobotnej i poszukującej pracy
- na podstawie skierowania lub informacji z PUP
- na podstawie umowy z osobą bezrobotną lub poszukującą pracy

Prace społecznie użyteczne:

- osoba nie może odbywać psu przez okres dłuższy niż 180 dni
- osobie bezrobotnej przysługuje świadczenie w wysokości nie niższej niż wysokość minimalnej stawki godzinowej

JAKIE NOWOŚCI CZEKAJĄ NA PRACODAWCÓW?

Pośrednictwo pracy:

Jednym z kluczowych elementów zmian jest planowanie uruchomienia platformy ePraca – nowoczesnego, intuicyjnego i przejrzystego narzędzia, które zastąpi Centralną Bazę Ofert Pracy (CBOP). Zgodnie z nowymi przepisami obowiązek korzystania z platformy ePraca przy publikowaniu ofert pracy obejmuje:

- organy administracji publicznej
- samorządy gospodarcze i zawodowe
- instytucje działające w imieniu Skarbu Państwa oraz państwowych i samorządowych osób prawnych
- podmioty wykonujące zadania publiczne lub zarządzające majątkiem publicznym, w tym podmioty z dominującym udziałem Skarbu Państwa czy samorządów.

Staż:

- organizowany na okres od **3 do 6 miesięcy**, przy czym maksymalny okres stażu u jednego organizatora wynosi maksymalnie **12 miesięcy** (w przypadku organizacji krótszego okresu stażu, ponowne skierowanie do tego samego pracodawcy może nastąpić po upływie 24 miesięcy)

- łączny okres stażu dla **1 osoby** wynosi maksymalnie **24 miesiące** w okresie **10 lat**
- umowa trójstronna (Starosta, organizator stażu, osoba bezrobotna).

Prace interwencyjne:

- nowa wysokość refundacji
- mogą zostać zorganizowane na okres od **3 do 12 miesięcy** w pełnym wymiarze czasu pracy, z gwarancją zatrudnienia
- osoba bezrobotna może być ponownie skierowana do odbycia prac interwencyjnych po upływie 90 dni od zakończenia tych prac (lub robót publicznych).

Roboty publiczne:

- czas ich trwania **do 6 miesięcy**
- zwiększono listę podmiotów (o spółdzielnie socjalne i przedsiębiorstwa społeczne)
- osoba bezrobotna może być ponownie skierowana do robót publicznych po upływie 90 dni od zakończenia tych prac (lub prac interwencyjnych).

Dofinansowanie wynagrodzenia:

- **dla bezrobotnego**, który ukończył 50 r.ż. ale nie ukończył 60 lat - w przypadku kobiet lub 65 - w przypadku mężczyzn:
 - ✓ refundacja przez okres **12 miesięcy**, z gwarancją zatrudnienia
- **dla poszukującego pracy**, który ukończył 60 lat - w przypadku kobiet lub 65 - w przypadku mężczyzn:
 - ✓ refundacja przez okres 1 miesiąca, z gwarancją zatrudnienia

O ILE NIE BYŁ ON ZATRUDNIONY LUB NIE WYKONYWAŁ INNEJ PRACY ZAROBKOWEJ U TEGO PRACODAWCY BEZPOŚREDNIO PRZED ZAREJSTROWANIEM JAKO BEZROBOTNY LUB POSZUKUJĄCY PRACY!

Refundacja kosztów wyposażenia lub doposażenia stanowiska pracy:

- zmiana okresu przez jaki należy utrzymać utworzone w ramach ww. formy wsparcia stanowisko pracy. Zostaje on skrócony z 2 lat do minimum:
 - ✓ 12 m-cy zatrudnienia lub
 - ✓ 18 m-cy zatrudnienia
- jeśli podmiot ubiegający się o refundację jest VATowcem refundacja jest przyznawana w kwocie netto
- jeżeli podmiot stanie się VATowcem w trakcie trwania umowy - musi zwrócić VAT na konto UP w terminie nie dłuższym niż 90 dni od momentu złożenia pierwszej deklaracji podatkowej, w której kwota tego podatku mogła być wskazana do odliczenia. Naliczane odsetki za zwłokę.

Zatrudnianie cudzoziemców:

Zgodnie z nowymi przepisami wprowadzone zostają następujące zmiany:

- wniosek może być złożony **wyłącznie** w formie elektronicznej

- obowiązek przekazywania kopii umów zawartych z cudzoziemcem do właściwego organu za pośrednictwem systemu teleinformatycznego (nowe funkcjonalności systemu będą wdrażane etapowo)
- obowiązek informowania o podjęciu pracy przez cudzoziemca w terminie 7 dni, niepodjęciu pracy w terminie 14 dni, a także o zakończeniu pracy.

WAŻNE ZMIANY DLA INSTYTUCJI SZKOLENIOWYCH

Od 1 stycznia 2026 r. szkolenia dla osób bezrobotnych i poszukujących pracy finansowane z Funduszu Pracy, a także szkolenia finansowane z Krajowego Funduszu Szkoleniowego, będą mogły być realizowane wyłącznie przez podmioty wpisane do Bazy Usług Rozwojowych (BUR).

Instytucje szkoleniowe, które obecnie są wpisane jedynie do Rejestru Instytucji Szkoleniowych (RIS), nie zostaną automatycznie przeniesione do BUR. Konieczne jest samodzielne uzyskanie wpisu do BUR oraz spełnienie wszystkich wymagań określonych w rozporządzeniu Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej z dnia 28 lipca 2023 r.

Wszystkie potrzebne informacje na temat możliwości uzyskania wpisu do BUR znajdują się na stronie internetowej <https://uslugirozwojowe.parp.gov.pl/> w zakładce strefa dla dostawców usług. We wskazanym miejscu można znaleźć także bazę pytań i odpowiedzi, jak również numery kontaktowe na infolinię PARP czy telefoniczny dyżur eksperta BUR.

- Infolinia PARP: 801 332 202 lub 22 574 07 07 (czynna w dni robocze od 8:30 do 16:30),
- e-mail: info_uslugirozwojowe@parp.gov.pl,
- telefoniczny dyżur eksperta BUR – jest czynny w każdą środę, w godz. 11:00 – 13:00, pod numerem infolinii: 801 332 202 lub 22 574 07 07 (proszę wybrać 5 a następnie 3).

DODATKOWE INFORMACJE

Aktualne wnioski, regulaminy, dokumenty dla klientów i pracodawców będą sukcesywnie publikowane na stronie internetowej PUP. Zachęcamy do jej regularnego odwiedzania, by być na bieżąco z obowiązującymi zasadami. Równocześnie zapraszamy do kontaktu telefonicznego z pracownikami. Jesteśmy do Państwa dyspozycji pod numerami telefonów: **91 397 40 88** lub **91 397 42 44**. Jednocześnie prosimy o cierpliwość i wyrozumiałość.

Przypominamy również, że wszystkie umowy dotyczące finansowego wsparcia zawarte do 31 maja 2025 r. z pracodawcami, osobami bezrobotnymi oraz poszukującymi pracy będą realizowane na dotychczasowych zasadach, zgodnie z ustawą o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy (Dz. U. z 2025 r., poz. 214).